

Auriane GUILBAUD

Contact: auriane.guilbaud02@univ-paris8.fr

Current position

Associate Professor of Political Science, Université Paris 8 (since September 2013)

Researcher, CRESPPA-LabToP (UMR 7217, CNRS/Paris 8/Paris 10) (since September 2013)

Research interests

- International Relations / Sociology of International Relations
- International Organizations / Multilateralism
- Non-state actors in International Relations
- Global health

Education

2007-2012	Sciences Po Paris , France PhD in Political Science - International Relations <i>The role of business in global health governance. The case of the fight against Hiv/Aids, TB, malaria and neglected tropical diseases.</i> Committee: Guillaume Devin (PhD Supervisor), Bob Reinalda, Olivier Nay, Frédéric Ramel, Franck Petiteville, Patrick Hassenteufel Defended and obtained with highest honors
2010-2011	Yale University , USA, Fox International Fellow MacMillan Center for International and Area Studies
Sept. 2008 - Feb. 2009	Columbia University , USA, Visiting Research Scholar Department of Sociomedical Sciences, Mailman School of Public Health
2003-2007	Sciences Po Paris , France Research Master in International Relations, <i>Summa cum laude</i>
2004-2005	Freie Universität Berlin , Germany, Exchange program Departments of Political Science and History
2002-2003	Lycée Henri IV , Paris, France, Hypokhâgne B/L

Grants and awards

2018	Included on the "Women Leaders in Global Health" Francophone List
2017	Research Grant SMI, INSHS-CNRS Research Grant AAP Recherche, Université Paris 8

2015	Research Grant AAR, Université Paris 8
2010-2011	Fox International Fellowship, Yale University, USA
2007-2010	3-year doctoral scholarship, Sciences-Po, Paris, France

Publications

Books

Business partners. Firmes privées et gouvernance mondiale de la santé, Paris, Presses de Sciences Po, 2015, 208 p.

Le retour des épidémies, (ed. with Philippe Sansonetti), Paris, Presses Universitaires de France, Collection « La Vie des Idées », 2015

Le paludisme. La lutte mondiale contre un parasite résistant, Paris, L'Harmattan, Collection Chaos international, 2008

Special issues

« Les petits États au prisme du multilatéralisme » (« Small States in multilateralism »), *Critique Internationale*, 2 (71), April-June 2016.

Academic articles in peer-review journals

« Le rôle d'alerte épidémiologique et d'action en santé publique de l'Organisation mondiale de la santé », *Informations Sociales*, n° 203, 2020

« Generous corporations? A Maussian analysis of international drug donations », *Journal of International Political Theory*, 14(2), June 2018, p. 203–222

« Transferts et continuités de la politisation à l'Organisation mondiale de la santé : le cas des substituts du lait maternel » (« Transfers and Continuities in the Politicization of the World Health Organization: The Case of Breast-Milk Substitutes »), *Critique internationale* (76), juillet-septembre 2017, p. 101-119

« L'engagement multilatéral des petits États : pratiques, usages et trajectoires » (« Small States in multilateralism : practices and trajectories »), *Critique Internationale*, 2 (71), April-June 2016, p. 9-18

« Les partenariats public-privé sanitaires internationaux : diffusion et incarnation d'une norme de coopération » (« Global Health Public-Private Partnerships: creation and diffusion of a cooperative norm »), *Mondes en développement*, 2 (170), juin 2015, p. 91-104

« Rapports de l'OMS et vision du monde », *Recherches internationales*, n° 103, avril-juin 2015, p. 79-92

« Sécurité humaine et santé : nouvelles possibilités d'action pour l'OMS », («Health and Human Security: A New Range of Action Possibilities for the WHO»), *Human Security Journal/Revue de la Sécurité Humaine*, n. 4, 2007, p. 56-68

Other articles and working papers

- « L'Organisation mondiale de la santé et la Covid-19 », *Etudes. Revue de culture contemporaine*, n°4273, juillet-août 2020, p. 7-20
- « L'OMS dans le maelstrom du covid-19 », *La Vie des idées.fr*, 13 avril 2020 (Translation in Spanish : « ¿Para qué sirve la Organización Mundial de la Salud? », *Nueva Sociedad*, Abril 2020)
- « Health at the UN Security Council: Building a Legitimate Subject of Concern. A comparison between Resolution 1308 on HIV/AIDS and resolution 2177 on Ebola », *LabToP Working Papers* n°6, Octobre 2016
- « Le système sanitaire international face à l'épidémie d'Ebola », *La Vie des idées.fr*, 9 décembre 2014 (Translation in English: "The International Health System and the Ebola Epidemic", *Books and ideas.net*, 8 juin 2015)

Book chapters

- « Fragmentation et résilience du multilatéralisme sanitaire » in : Jean-Vincent Holeindre, Julian Fernandez (dir.), *Le multilatéralisme à l'épreuve des relations internationales contemporaines*, Paris, CNRS editions, forthcoming 2021
- « Quand les ONG obligent les Etats à s'expliquer », in Christian Lequesne (dir.), *La puissance par l'image. Les Etats et leur diplomatie publique*, Paris, Presses de Sciences Po, 2021, p. 147-170.
- « L'Organisation mondiale de la santé à l'épreuve de la pandémie de Covid-19 », in : Emmanuel Hirsch (dir.), *Pandémie 2020. Éthique, Société, Politique*, Paris, Les éditions du Cerf, 2020, p. 751-758
- « L'Assemblée et la gouvernance économique et sociale : une marginalisation inéluctable ? » (avec Marieke Louis), in : Guillaume Devin, Franck Petiteville, Simon Tordjman (dir.), *L'Assemblée Générale des Nations Unies*, Paris, Presses de Sciences Po, 2020.
- "Diplomacy by Non-State Actors", in T. Balzacq et al. (eds.), *Global Diplomacy. An introduction to Theory and Practice*, Basingstoke, Palgrave MacMillan, 2020, p. 183-194
- « La diplomatie des acteurs non étatiques », in : Thierry Balzacq, Frédéric Charillon, Frédéric Ramel (dir.), *Manuel de diplomatie*, Paris, Les Presses de Sciences Po, 2018, p. 213-226
- "Interviews in International Relations" (with D. Allès and D. Lagrange), in Devin, Guillaume (ed.), *Resources and Applied Methods in International Relations*, Basingstoke, Palgrave MacMillan, 2018, p. 109-122
- « Les relations internationales : genèse et évolutions d'un champ d'étude » (avec Delphine Allès), in: Christophe Roux et Eric Savarese (dir.), *Science politique*, Bruxelles, Bruylant, coll. "Paradigme", 2017, p. 239-254
- « L'entretien en relations internationales » (with Delphine Allès et Delphine Lagrange), in: Devin, Guillaume (dir.), *Méthodes de recherche en relations internationales*, Paris, Presses de Sciences Po, 2016, p. 159-176
- « Santé, l'injustice majeure », in : Bertrand Badie, Dominique Vidal (dir.), *L'Etat du monde 2016. Un monde d'inégalités*, Paris, Editions La Découverte, Septembre 2015, p. 109-115

- « Commentaire de la résolution 276 du 30 janvier 1970 sur la situation en Namibie », in : Mélanie Albaret, Emmanuel Decaux, Nicolas Lemay-Hebert, Delphine Placidi-Frot, (eds.), *Les grandes résolutions du Conseil de sécurité*, Paris, Dalloz, Novembre 2012, p. 72-81
- « OMS et laboratoires pharmaceutiques entre interdépendance et soupçons de collusion », in : Bertrand Badie, Dominique Vidal (eds.), *L'Etat du monde 2013*, Paris, Editions La Découverte, Septembre 2012, p. 168-174

Dictionary entries and short thematic texts

- « L'Assemblée et les partenariats public-privé », in : Guillaume Devin, Franck Petiteville, Simon Tordjman (dir.), *L'Assemblée Générale des Nations Unies*, Paris, Presses de Sciences Po, 2020.
- « Mouvements sociaux transnationaux », in : Alex McLeod, Philippe Bonditti (dir.), *Relations internationales. Théories et concepts. 4e édition revue et augmentée*, Outremont (Québec), Athéna éditions, 2019
- « Approches sociologiques des relations internationales » (avec P. Bonditti, M. Martin-Mazé, F. Pouponneau), in : Alex McLeod, Philippe Bonditti (dir.), *Relations internationales. Théories et concepts. 4e édition revue et augmentée*, Outremont (Québec), Athéna éditions, 2019
- « Brundtland, Gro Harlem, World Health Organization, 1998-2002 », in: Bob Reinalda, Kent Kille (eds.), *IO BIO Project, Biographical Dictionary of Secretaries General of International Organizations*, May 2014 [publication en ligne]
- « Les firmes multinationales dans la négociation de la Convention-cadre de l'Organisation mondiale de la santé (OMS) pour la lutte antitabac », in: Petiteville, Franck, Placidi-Frot, Dephine (dir.), *Négociations internationales*, Paris, Presses de Sciences Po, 2013, p. 113-115
- « Chisholm, George Brock, World Health Organization, 1948-53 », in: Bob Reinalda, Kent Kille (eds.), *IO BIO Project, Biographical Dictionary of Secretaries General of International Organizations*, March 2012 [online publication]
- « La démocratie en Europe » in: Lang, Bénédicte, Lang, François (eds.), *101 Fiches pour comprendre l'Europe*, Paris, Belin, 2007, p. 30-32.

Book reviews

- Review of Frédéric Charillon, Célia Belin (dir.), *Les Etats-Unis dans le monde*, Paris, CNRS Editions, 2016, 295 pages, in: *Revue Française de Science Politique, Chronique bibliographique « Relations internationales »*, 2018, 68 (2), p. 403
- Review of Dominique Kerouedan et Joseph Brunet-Jailly (dir.), *Santé mondiale. Enjeu stratégique, jeux diplomatiques*, Paris, Presses de Sciences Po, 2016, in: *Politique étrangère*, 2017, (1), p. 185
- Review of Fanny Chabrol, *Prendre soin de sa population. L'exception botswanaise face au sida* Paris, Maison des sciences de l'homme et IRD, 2014, in: *Gouvernement et Action Publique*, 4 (1), janvier-avril 2015, p. 160-164
- Review of Morten Ougaard, Anna Leander (eds.), *Business and Global Governance*, London: Routledge, 2010, in: *Critique internationale*, 55, April-June 2012

Review of Amandine Orsini, *La biodiversité sous influence? Les lobbies industriels face aux politiques internationales d'environnement*, Bruxelles: Editions de l'Université de Bruxelles, 248p., in: *Swiss Political Science Review*, 17 (3), 201, p. 358-360

Review of Jonas Tallberg and Christer Jönsson (eds), *Transnational Actors in Global Governance: Patterns, Explanations, and Implications*, London: Palgrave Macmillan, 2010, in: *Global Policy*, 2 (3), 2011

Review of Sarah Raine, *China's African Challenges*. Abingdon: Routledge. 271p., in: *Political Studies Review*, 9 (1), January 2011, p. 135

Presentations

Conferences

"Civil Society Conceptions and their Potential to Democratize International Organizations. A Theoretical and Empirical Analysis applied to the WHO", 12th Pan-European Conference on International Relations, Prague, September 12-15th 2018

"The World Health Organization and Non-State Actors through the prism of (de)politicization: The Case of Breast-Milk Substitutes", 11th Pan-European Conference on International Relations, Barcelona, Spain, September 13-16th 2017

"Politicization and depoliticization strategies and techniques in and around IOs: the case of the World Health Organization", International Studies Association 58th Annual Convention, 22-25 February 2017, Baltimore, USA

« Les donations de médicaments comme politique sanitaire internationale. Le cas du programme de donation Mectizan contre l'onchocercose en Afrique de l'Ouest », Colloque « Le gouvernement international de l'Afrique », Bordeaux, 2-3 juin 2016

"Health at the UN Security Council: the construction of a legitimate object of concern. A comparison between resolutions 1308 on Hiv/Aids and 2177 on Ebola", 9th Pan-European Conference on International Relations, Giardini Naxos, Sicily, Italy, 26th September 2015

(with Lucile Maertens) "New Issues on the Security Council Agenda: a Comparison between Health and the Environment", Congrès de l'AFSP 2015, ST 25, Aix en Provence, 24 juin 2015

« Les bons élèves du Global Compact », Colloque « Organisations internationales et sociétés civiles », Université d'Auvergne-GRAM, Clermont-Ferrand, 21 novembre 2014

« Les relations entre l'Union Européenne et les États-Unis : deux perspectives sur la mondialisation », Colloque Les Etudes européennes aujourd'hui, Institut d'Etudes Européennes et Internationales, Université Paris 8, Paris, 7 novembre 2014

"Negotiating international codes of conduct: mutual recognition by regulation and conflict", 23e congrès mondial de science politique, Association Internationale de Science Politique, Montréal, 22 Juillet 2014

«L'hybridation des politiques mondiales de lutte contre le Vih/Sida et les maladies négligées à travers le développement des partenariats public-privé » (*"The hybridization of global health policies against Hiv/Aids and neglected diseases. The*

example of the rise of public-private partnerships”), 12^e Congrès de l’Association Française de Science Politique, Paris, 11 juillet 2013

«Health diplomacy of emerging countries : restructuring power relations in a multilateral world», 54th International Studies Association Annual Convention, San Francisco, April 5 2013

«La contestation comme facteur de changement. Le cas du régime mondial de propriété intellectuelle» (*“Contestation as a factor of change. The case of the global intellectual property regime”*), 11^e Congrès de l’Association Française de Science Politique, Strasbourg, September 1st 2011

“The World Health Organization and Business: Rivalry through Partnership. The struggle for authority in an institutionalizing relation”, 52nd International Studies Association Annual Convention, Montreal, March 19 2011

“The Role of International NGOs in the (Re)Construction of Rwandan National Justice”, 51st International Studies Association Annual Convention, New Orleans, February 20 2010

“Between cooperation and concurrence: national and international justice in post-genocide Rwanda”, 51st International Studies Association Annual Convention, New Orleans, February 18 2010

Seminars and workshops

« Le multilatéralisme sanitaire à l’épreuve du Covid-19 », Séminaire Essentiel à la société? Les effets sociaux de la crise. Perspectives franco-allemandes et européennes, Centre Marc Bloch (Berlin), 29 juin 2021

« Les organisations internationales après la Covid-19 », Séminaire de recherche du GDR GRAM, 27 mai 2021

« Les effets d’entraînement du risque en santé mondiale : évolution des conceptions et des logiques d’action », Séminaire de la Chaire de Géopolitique du risque - Ecole Normale Supérieure : « Géopolitique du risque : technologies et incertitudes », ENS, Paris, 12 décembre 2018

« The co-constitution of public and private actors in the fight against neglected diseases: the case of the Mectizan drug donation program. », Workshop « The Co-Constitution of Public and Private Actors: Building the Field of Social Protection in the 19th and 20th Centuries », European University Institute, Florence, 16-17 November 2017

« Les partenariats entre entreprises et organisations internationales: recompositions public/privé dans la gouvernance mondiale de la santé », Séminaire « Entreprises, régulation, risques sanitaires et environnementaux », IRISSO - Université Paris Dauphine, Paris, 29 septembre 2017

« Crises et gouvernance globale: le rôle du Conseil de Sécurité des Nations Unies dans les crises sanitaires. Une comparaison Vih/Sida et Ebola » (*Crisis and global governance: the UNSC’s role in health crises. The case of Hiv/Aids and Ebola*), Séminaire IFRIS « La fabrique et le gouvernement des crises », Paris, 26 janvier 2017

« Publier sur l’international : enjeux scientifiques et perspectives éditoriales », Journée d’études « Organisations internationales et action(s) collective(s). Jalons pour un champ de recherche », PACTE/IEP de Grenoble, Grenoble, 16 décembre 2016

« Between gift and commodity: ‘fictional’ uses of drug donations », Authors’ Workshop « Marcel Mauss, the gift and reciprocity in international politics », Käte Hamburger

Kolleg / Centre for Global Cooperation Research, University of Duisburg-Essen, Germany, Duisburg, 26-27 octobre 2016

- « Organisations internationales et partenariats publics privés dans le domaine de la santé » (« *IOs and global health public-private partnerships* »), Séminaire transversal « Organisations internationales et multilatéralisme », CERI/Sciences Po, 17 décembre 2015
- « Reconfigurations public/privé dans la gouvernance mondiale de la santé » (« *Reconfiguration of the public/private divide in global health governance* »), séminaire « Sociologie politique de l'international : configurations transnationales », Cresppa-LabTop, 31 janvier 2014
- « Les contributions des entreprises aux biens publics mondiaux dans le domaine sanitaire » (« *Business contribution to global public goods* »), Workshop international « Global Public Goods ten Years after. Dialogue around anti-malarial drugs », ANR PROPICE, Marseille, December 10 2012
- « La contribution des entreprises aux organisations sanitaires internationales, entre participation à la gouvernance et mesures protectrices » (« *Business contribution to international organizations: between participation to governance structures and the creation of safeguards* »), Doctoral Seminar, Paris, CERI, November 14 2012
- « The role of business in global health governance. Health Policy and Developing countries. », Fox Seminar, Yale University, March 4 2011
- « Business Integration in Global Health Governance: Towards a New Understanding of Legitimacy? », Columbia University, Department of Sociomedical Sciences, February 10 2009
- « Business Integration in Global Health Governance: The Case of the Fight Against Malaria », Oxford/Sciences-Po Joint Doctoral Seminar on Regional and Global Institutions in the 21st Century, Oxford University, May 1st 2008

Other (round-table, discussion, guest lecturer etc.)

- Discussant, Séminaire international « Le port du masque en période de Covid-19. Un regard comparatif. », 18 février 2021, Aix-Marseille Université [en ligne]
- Participant, Round-table « Mondialisation, industrie pharmaceutique et accès à la santé dans les pays du sud : résistances, régulations, alternatives », Centre histoire internationale et d'études politiques de la mondialisation (CHRIM) et Université de Lausanne (UNIL), Lausanne, November 13, 2018
- Discussant, « Multilateralism and global health governance », presentation by Garrett W. Brown (Leeds University), GRAM Seminar, Paris, CERI-Sciences Po, March 15 2018
- Discussant, Seminar « Regards croisés sur l'Europe. Nouvelles approches et débats actuels », Université Paris 8, Institut d'Etudes Européennes, 9 février 2017 et 9 novembre 2017
- Discussant, Round-table « Soigner le Sida au Botswana, autour de l'ouvrage de Fanny Chabrol », Les Entretiens du Comptoir des Presses, Fondation Maison des Sciences de l'Homme, Paris, 5 février 2015
- Chair, Round-table « nanomédecine et publics », Atelier interdisciplinaire sur la Nanomédecine et le bien-être, CRESPPA- LabTop, Paris, 1er décembre 2014

Discussant, seminar Organisations Internationales (GRAM-CERI), présentation de Céline Paillette, 30 avril 2014

Guest lecturer, « Global Health Public-Private Partnerships: institutionalizing the participation of corporations in global health governance », cours-séminaire « Non-State Actors in Global Health », Sciences Po Paris, 19 Avril 2013, 21 mars 2014, 27 mars 2015

Guest lecturer, « L'Organisation Mondiale de la Santé : sociologie d'une organisation internationale dans un environnement complexe » («*The World Health Organization: sociology of an international organization embedded in a complex environment*»), cours-séminaire «sociologie des organisations internationales», IEP de Grenoble, 13 mars 2013 et 31 mars 2014

Presentation, module transversal « Les politiques internationales : objets et stratégies de recherche », 12e Congrès de l'Association Française de Science Politique, Paris, 10 juillet 2013

Presentation, « What future for global health governance in a time of economic crisis? », Panel "Contemporary Challenges in World Affairs", Fox Fellowship reunion in Paris, 16 June 2012

Research coordination & organization

Co-Chair, Stream "Health and the environment", International Humanitarian Studies Association Conference 2021, Paris, Nov. 3-5 2021

Organizer of two panels "The Contestation of International Organizations", ECPR General Conference, University of Innsbruck 31 August-3 September 2021 [held online] (with Tim Heinkelmann-Wild, LMU Munich)

Organizer of section 19 "Global Health and International Studies", European International Studies Association 2019 13th Pan-European Conference on International Relations, Sofia (Bulgaria), 11-14 September 2019 (with Dr. Nick Thomas)

Co-organizer of the Workshop "Financement and Financilization dynamics in the field of development aid - a focus on health and education", GEMDEV, Paris, 8 June 2018

Co-coordinator of the seminar « International political Sociology: Transnational configurations », LabToP/CRESPPA (2013-2015)

Coordinator of the research program «multilateral negotiations», Research group on multilateral action (GRAM, Groupe de recherche sur l'action multilatérale) of the French Political Science Association (2012-2015) (with Franck Petiteville)

Convenor, Panel « Les crises des négociations internationales » (*Crisis in international negotiations*), Congrès de l'AFSP 2015, (with Franck Petiteville, June 22 2015)

Convenor, Workshop GRAM-GEMDEV, « Négociier dans le domaine de la santé mondiale » (*Negotiating global health*), July 2, 2014

Research administration

Co-director of the academic journal *Etudes internationales* (since 2021)

Member of the **scientific board, GDR GRAM**, Groupe de recherche sur l'action multilatérale/Research Group on Multilateralism, sponsored by the CNRS, French National Center for Scientific Research (since 2020)

Member of the **steering committee of the research center CRESPPA** (since 2018)

Member of the **editorial board of the academic journal *Gouvernement et Action Publique*** (« *Government and public policy* ») (Presses de Sciences Po) (since 2015)

Member of the **scientific committee** for the 2021 Conference of the International Humanitarian Studies Association (2021)

Member of the **scientific council** for the project « *Philanthropy & Social Sciences Program* » (PSSP) co-directed by Nicolas Duvoux (since 2018)

Member of the executive board (comité de direction), GEMDEV, Groupement d'intérêt scientifique pour l'Etude de la Mondialisation et du Développement (Research Group on Globalization and Development) (2014-2018)

Teaching

Since September 2013	Université Paris 8 , Associate Professor <ul style="list-style-type: none">- Non-state actors in international relations- The Foreign Policy of the United States (<i>class taught in English</i>)- Methodology of research in social sciences- International Relations: History and Theories (<i>since 2020</i>)- International Organisations (<i>since 2020</i>)- Practices of International Relations (<i>since 2020</i>)- <i>The Foreign Policy of the European Union</i> (<i>taught 2013-2019</i>)- <i>Regionalization and Globalization</i> (<i>taught 2013-2019</i>)
2017-2019	Sciences Po Bordeaux , Guest lecturer <ul style="list-style-type: none">- International Organizations and global public good: the case of global health, Master level (3 hours)
2014-2015	Sciences Po Paris , Associate lecturer <ul style="list-style-type: none">- "World Politics" seminar, Undergraduate (1x24 hours)
2011-2013	Université Lille 2 , Associate lecturer (ATER - Attaché Temporaire d'Enseignement et de Recherche) <ul style="list-style-type: none">- Political Sociology, Undergraduate (lecture, 12 hours; sections, 15 hours)- Epistemology and methodology of social sciences, Master, (3x20 hours)- Introduction to Political Science, Undergraduate (4x15 hours)- International Politics, Undergraduate (3x15 hours)- Supervision of students master thesis
2007-2010	Sciences Po Paris , Associate lecturer <ul style="list-style-type: none">- "Sociology of International Relations" seminar, Master, (3x28hours)- "World Politics" seminar, Undergraduate (1x24 hours)- T.A. for R. Marchal, "The State of Africa", Undergraduate- T.A. for P. Lagrou, "History and International Justice", Undergraduate

University service & service to the profession

Head of the Master Program “European Union and Globalization” of the Institute of European Studies of the University Paris 8 (2021-2022)

Member of the **academic committee** (comité consultatif), Institute of European Studies, Université Paris 8 (since 2017)

Foreign exchange officer, Institute of European Studies, Université Paris 8 (2018-2019)

Head of the 2nd year of the Master Program « The European Union and Globalization », Institute of European Studies, Université Paris 8 (2013-2016)

Head of a search committee for an Assistant Professor in Political Science, Université Paris 8 (2021)

Member of search committees for the recruitment of Assistant Professors (Université Paris I, IEP de Lille, IEP de Grenoble, Université Paris 8 (x2), Université de Reims, ESPOL-Institut Catholique de Lille, Université Versailles-Saint Quentin)

Referee/peer-review for the following **journals**: *Critique Internationale* (Presses de Sciences Po) *Gouvernement et Action Publique* (Presses de Sciences Po), *Lien social et Politiques*, *Etudes internationales*, *International Health* (Oxford University Press), *Global Public Health - An International Journal for Research, Policy and Practice* (Taylor&Francis), *Annuaire français des relations internationales (AFRI)*, *Revue internationale des études du développement (RIED)*

Evaluation of research projects: CoFund ULB-ERC (Université Libre de Bruxelles-European Research Council, 2020), CSFRS (French Council for Strategic Training and Research, 2016), ANR (French National Research Agency, 2014).

Media & Outreach

Articles and Op-eds

« L'OMS, une institution contestée au cœur de la lutte contre le coronavirus », *Alternatives Economiques*, Hors-série n°122, janvier 2021, p. 14-15

« Fact check : L'OMS a-t-elle un « parti pris idéologique » ? », *The Conversation France*, 19 juillet 2020

« L'Organisation mondiale de la santé et la pandémie de covid-19 », *Ouest-France*, 27 juin 2020

« La crise du coronavirus appelle à une OMS plus puissante » (co-écrit avec Stéphanie Tchiombiano), *Libération*, 16 avril 2020

« Que reste-t-il de la coopération internationale au temps du sauve-qui-peut national ? », *Libération*, 19 mars 2020

« Il n'est pas possible d'embaucher des milliers de soignants en un claquement de doigts », *Le Monde.fr*, 13 mars 2020

« Que peuvent les organisations internationales face au coronavirus ? », *The Conversation France*, 11 mars 2020

“Global Health Can't Wait: Can the 'Macron momentum' deliver in 2018?”, *International Health Policies Newsletter*, n°452 [en ligne], 12 janvier 2018

« Biens collectifs mondiaux : l'accord impossible », *Sciences Humaines*, n°265, décembre 2014, p. 42-44

Podcasts

« Les politiques de santé publique. Savoir coopérer », *Autrement dit. Comprendre la santé publique. Episode 3*, PodCast Making Waves pour l'Institut Français, avril 2021

« A quoi sert l'Organisation mondiale de la santé? », *Arrêt sur le Monde*, PodCast du CERIU (Centre d'études et de recherches internationales de l'Université de Montréal), mars 2021

« Politistes dans la Cité : Dans le tourbillon de la Covid-19 », *Politistes dans la Cité, le PODCAST de l'AFSP*, épisode 2, Janvier 2021

« Comment l'OMS gère-t-elle l'épidémie ? », Podcast « Covid-19, la parole à la science », *CNRS Le Journal*, 22 avril 2020

Interviews

« L'OMS a-t-elle tiré les conséquences de la pandémie? », Émission Le Temps du débat, France Culture, 29 mai 2021

« L'OMS a été déstabilisée et fragilisée par les quatre années de Trump », Interview par Damien Coulomb, *Le Quotidien du Médecin*, 26 février 2021

« Bill Gates : la philanthropie capitaliste au chevet de la santé », Émission Cultures Monde, par Florian Delorme, *France Culture*, 7 octobre 2020

« États-Unis : Trump claque la porte de l'OMS », Appels sur l'actualité, Interview par Juan Gomez, *RFI - Radio France International*, 13 juillet 2020

« Faut-il réformer la gouvernance mondiale de la santé ? », Le Temps du débat, par Emmanuel Laurentin, *France Culture*, 25 juin 2020

« Pourquoi tant de haine contre la fondation Bill et Melinda Gates ? », Interview par Fabienne Sintès, Émission Un jour dans le monde, *France Inter*, 10 juin 2020

« Géopolitique : le monde de l'après-Covid », Émission Cultures Monde, par Florian Delorme, *France Culture*, 13 mai 2020

« L'OMS dispose seulement de l'autorité que les États membres veulent bien lui conférer », Interview par Elsa Bellanger, *Le Quotidien du Médecin*, 7 mai 2020,

« Trois questions à... », La Matinale, Interview par Florence Gault, *RCF*, 22 avril 2020

« Le débat - OMS: et si Trump avait raison? », Forum, présenté par Mehmet Gultas, *RTS - Radio Télévision Suisse*, 17 avril 2020

« Comment l'OMS gère-t-elle la crise ? », Décryptage, par Guillaume Naudin, *RFI - Radio France International*, 16 avril 2020

« L'OMS sous le feu des critiques : "Pour Trump, c'est un moyen de faire diversion" », Interview par Célia Quilleret, *France Inter*, Journal de 13h, 15 avril 2020

« Pandémie de Covid19 : la coopération internationale en questions », Interview, *France 24*, Journal de 8h, 31 mars 2020

« Les premiers bailleurs de fonds de l'OMS: les États-Unis et la fondation Bill Gates », Entretien par Rouguyata Sall, *Mediapart*, 20 mars 2020

« OMS, Union européenne comment agissent ces organismes face au covid19 ? », Interview par Simon Marty, *Euradio*, 13 mars 2020

« Coronavirus : affaire à suivre - Le Grand Journal du Soir », Interview par Wendy Bouchard, *Europe 1*, 1er mars 2020

« Sommes-nous redevenus plus vulnérables aux épidémies ? », Entretien par Paul Sugy, *Le Figaro*, 27 février 2020

« Philanthropie en santé ou Philanthrocapitalisme », *Priorité Santé*, Émission présentée par Claire Hédon, *RFI - Radio France International*, 19 février 2016

Contributions to newspaper articles

« Vaccination dans le monde : après l'égoïsme des débuts, le sursaut de l'Amérique », par Paul Véronique, *L'Express*, 11 juin 2021

« Covid-19 : le projet de traité international contre les pandémies, un vœu pieux ? », par Paul Véronique, *L'Express*, 4 juin 2021

« Vaccins et réforme de l'OMS au programme de l'Assemblée mondiale de la santé », par Simon Rozé, *RFI*, 24 mai 2021

« Vaccins : face à l'accaparement des pays riches, Covax doit faire le max », par Eva Moysan, *Libération*, 11 avril 2021

« Le vrai ou faux: la crédibilité de l'OMS survivra-t-elle à l'enquête sur les origines du covid-19? », par Marine Buisson, *Le Soir*, 5 mars 2021

« L'OMS survivra-t-elle au retrait des Etats-Unis ? », par Marine Buisson, *Le Soir*, 9 juillet 2020

« L'OMS plus fragile que jamais à la veille de son assemblée générale », par Simon Rozé, *RFI*, 15 mai 2020

« OMS : un idéal en péril », par Marianne Meunier, *La Croix l'Hebdo*, 24 avril 2020

« Coronavirus : au Conseil de sécurité de l'ONU, l'espoir d'une nouvelle résolution ? », par Albane Thirouard, *La Croix*, 9 avril 2020

« Les rituels funéraires en temps d'épidémie », par Anne Chemin, *Le Monde*, 4 avril 2020

« Coronavirus : Les États-Unis rejettent la faute sur la Chine, ils avaient pourtant les clés pour se préparer » par Grégory Rozières, *Le Huffington Post*, 2 avril 2020

Public conferences

Public conference « Petits... mais costauds ! Quelle diplomatie pour les petits États ? », *Bibliothèque Publique d'Information Centre Pompidou*, Cycle Enjeux internationaux en partenariat avec le CERI-Sciences Po, Centre George Pompidou, Paris, 21 novembre 2016

Expertise

Hearing in front of the Foreign Affairs Committee of the French National Assembly (Commission des affaires étrangères de l'Assemblée Nationale) on the topic of global health governance, May 6, 2020

Contribution (interview) for the evaluation, for the French Ministry of Foreign Affairs,
of the Post-Ebola projects carried out by Expertise France, April 7, 2020

Moderator, Civil Society Meeting, G2H2 (Geneva Global Health Hub), Geneva, 17
May 2019